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Van consent 
hebben de 
juffers nog 
nooit gehoord

I n mijn tuin zie ik vier soorten 
blauwe waterjuffers, de vier tal
rijkste juffersoorten des lands. 
Mijn tuin grenst aan water, van
daar. Waterjuffers leven als larve 

een of twee jaar onder water. Het 
zijn libellen, kleine libellen om pre
cies te zijn. Die onderscheiden zich 
van grote libellen niet alleen met 
hun geringe formaat. In tegenstel
ling tot hun grote achterneven sprei
den ze, als ze stil zitten, hun vleu
gels niet, maar klappen ze die boven 
zich op.

Azuurwaterjuffer, variabele wa
terjuffer, watersnuffel en lantaarntje 
zijn alle vier blauw (met zwart). Er 
zijn nog meer blauwe, maar die vier 
kunnen een liefhebber van juffers al 
tot waanzin drijven.

Een lantaarntje is nog het minst 
lastig te determineren, met dat op
lichtende segmentje aan de bips. 
Maar een variabele, de naam zegt 
het al, kan allerlei blauwe gedaanten 
aannemen, tot bijna helemaal zwart 
toe, dus ook zo’n lichtpuntje aan het 
achterwerk moet binnen de moge
lijkheden liggen.

Zoals baardmannetjes vrouwtjes 
kunnen zijn, kunnen waterjuffers 
mannetjes zijn. Die mannetjes pa
trouilleren langs de oever om andere 
mannetjes te verjagen. Vrouwtjes 
grijpen ze in hun nek, waarbij ze 
geen snars geven om consent, zoals 
dat in modern Nederlands heet. Om 
van haar aanrander af te komen, 
klapt het vrouwtje haar lijf onder 
zich door naar het mannetje, waar 
ze haar geslachtsorgaan tegen het 
zijne duwt. In zo’n paringswiel kun
nen ze een hele tijd rondvliegen.

Als de daad verricht is, moet zij 
eerst nog eitjes afzetten op het blad 
van een waterplant. Dan maakt ze 
haar achterlijf los en dat steekt ze in 
het blad, om haar eitjes te depone
ren. Haar bevruchter houdt haar tij
dens de leg vast, want stel dat ze 
ontsnapt, dan zou een ander manne
tje haar kunnen uitlikken en hervul
len met zijn eigen zaad. In deze sper
macompetitie lijkt het welzijn van 
het vrouwtje van geen belang te 
zijn. Dat gebeurt allemaal zomaar in 
mijn tuin.
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hij. Na de Tweede Wereldoorlog zijn er in 
veel Nederlandse steden populieren ge
plant, omdat ze snel groeien. Omdat ze be
kend staan als waaibomenhout, waarvan 
makkelijk takken afbreken, worden ze in
middels massaal gekapt. “Het is natuurlijk 
onveilig als er takken afbreken”, zegt Goo
sen, “maar dat kun je voorkomen door ze te 
onderhouden en liefst ook de groeiplaats te 
verbeteren.”

De stichting draagt de naam van het 
Wantij, een riviertje dat de getijden vanuit 
de Biesbosch tot de binnenstad van Dor
drecht laat doordringen. Juist langs dit wa
ter verdwijnen te veel bomen, klaagt Goo
sen, die als luis in de pels van de gemeente
politiek probeert het groenbeheer bij te 
sturen. “We moeten ook in de stad ruimte 
geven aan dieren. Maar die betonnen trap
pen langs de oevers van het nieuwbouw
project Stadswerven, daar gaat geen bever 
zich aan wagen.”

Tijdens een rondrit door zijn stad wijst 
hij op bomen die ouderwets zijn gekande
laberd – fors teruggesnoeid – én bomen die 
door middel van breuksnoei de kans krijgen 
om veilig opnieuw uit te lopen. Aan de Zee
dijk, die dwars door het poldergebied langs 
de Nieuwe Merwede loopt, zijn al honder
den populieren gekapt. 

Maar na protesten, ondersteund door 
een rapport van Storix Boom & Landschaps
beheer, is het project aangepast en zijn de 
laatste 150 populieren gespaard. “Dit is een 
belangrijke vleermuisroute”, legt Goosen 
uit. “De gemeente heeft inmiddels gekozen 
voor duurzaam behoud van deze bomen.” 

De gemeente zag ook af van de kap van 
duizenden essen op het Eiland van Dor

Hoe populieren 
zonder gevaar 
waardevol oud 
kunnen worden

Duizenden populieren staan jaarlijks op de 
nominatie voor kap. Dreigen er takken te 
vallen, dan gaat de zaag er in. Lang niet altijd 
nodig, vindt boombeheerder Ton Stokwielder. 
Oude bomen zijn goed voor de biodiversiteit.
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Bomenzorg reportage

A
lsof er een winter
storm door het 
Wantijpark in Dor
drecht is geraasd, 
zo zien de kruinen 
boven het wandel
pad langs het rivier
tje de Vlij eruit. In 
de holtes van afge
scheurde takken 

schiet nieuw groen op. “Door middel van 
breuksnoei hebben we veel bomen weten te 
behouden”, wijst Cor Goosen tevreden. 

Breuksnoei bootst de natuurlijke gang 
van zaken na, door takken af te breken in 
plaats van te zagen. Het is een methode om 
bomen veilig oud te laten worden en de eco
logische waarde te behouden of zelfs te ver
groten, zegt Goosen. “Als je een boom kapt 
en daarvoor in de plaats een jong boompje 
plant, kost het jaren om de ecologische 
waarde weer op te bouwen. Terwijl een 
oude holle boom vaak een geweldig insec
tenhotel is, of een schuilplaats voor vleer
muizen.”

Als secretaris van Stichting Het Wantij 
zet Goosen zich in voor het behoud van bo
men in Dordrecht. Vooral populieren wor
den te snel en ondoordacht gekapt, vindt 

drecht. Deze bomen, die lijden aan de zo
geheten essentaksterfte, blijven dankzij ge
richte snoei behouden, net als de populieren 
die hier staan.

Voortschrijdend inzicht en een groter 
budget hebben geleid tot een ander beleid, 
erkent Jurgen Scholten, teamleider groen 
bij de gemeente Dordrecht. “De maatschap
pelijke waarde van bomen wordt steeds 
meer erkend, wat we doen ligt steeds meer 
onder een vergrootglas. We hebben hier  
het beste van twee werelden gecombineerd: 
bomen behouden en ruimte gemaakt voor 
jonge aanplant.”

Dat laatste is niet naar de zin van Goo
sen. “Als die jonge boompjes gaan groeien, 
kunnen de populieren niet uitgroeien en 
oud worden zoals bedoeld.” Boombeheerder 
Ton Stokwielder, van Storix, is het daar roe
rend mee eens. “Als je bomen te dicht bij 
 elkaar zet, gaan ze in strijd met elkaar dood 
of worden ze gevaarlijk door takbreuk of 
windworp.”

Politiek onvoldoende doordacht, vindt 

‘Een groot deel van de 
bomen die ecologisch 
zijn gekapt, groeien nog 
wel twintig jaar in 
knotvorm’


